Светлый образ Учителя

М. В. Тарабукина ⊠, Л. Н. Самсонова

Северо-Восточный федеральный университет им. М.К. Аммосова, г. Якутск, Российская Федерация

☐ tarabukina 1965@mail.ru



В 2025 г. исполняется 100 лет со дня рождения ветерана Великой Отечественной войны, кандидата филологических наук, профессора, академика Академии духовности, Почетного работника высшего профессионального образования РФ, лауреата республиканской премии им. Кирилла и Мефодия, Учителя учителей, заслуженного деятеля науки ЯАССР, почетного гражданина г. Якутска и РС (Я), отличника высшей школы СССР, отмеченного медалью «За заслуги в развитии науки РС (Я)», ученого с мировым именем Николая Георгиевича Самсонова.

Яркий представитель своего времени, разделяя с Родиной ее победы и невзгоды, Николай Георгиевич верно служил Отечеству. Вся его многогранная деятельность — яркий пример служения народу. Его называли воином, ученым, педагогом, журналистом. Да, это так. Но он остается в памяти тех, кто его знал, еще и Человеком, добрым, интеллигентным, открытым,

простым, скромным, с чутким сердцем и чистой совестью. Он проявлял себя как интересный собеседник благодаря своей широкой эрудиции.

Николай Георгиевич участвовал в войнах с немецкими захватчиками и японскими империалистами, как разведчик награжден двумя боевыми орденами, 16 медалями, из них двумя зарубежными, знаком «Отличный разведчик», имел благодарности от Верховного Главнокомандующего.

Спокойная, размеренная речь, высокая требовательность к себе и другим отличали его отношения с коллегами и студентами. Он неспешно входил в аудиторию — студенты сразу же смолкали, и спокойно, точно и ясно излагал сложнейшие вопросы курса историко-лингвистических дисциплин. Его научные труды характеризуются той же четкостью, ясностью, которые отличали его преподавательскую деятельность. Он был дисциплинирован, дорожил своим и чужим временем — никогда никуда не опаздывал, не заставлял себя ждать.

Богатый опыт, высокий профессионализм, исключительное трудолюбие, ответственность, требовательность, доброжелательность, которыми он обладал, снискали большой авторитет и уважение среди студентов, коллег, общественности и населения республики.

Более 60 лет отдал Николай Георгиевич обучению и воспитанию высококвалифицированных специалистов-филологов, 30 лет заведовал кафедрой русского языка и общего языкознания. Он – прирожденный педагог из знаменитой учительской династии Самсоновых, посвятивших всю свою жизнь служению своему народу и его просвещению, воспитанию нового поколения. Многие поколения студентов, выпускников филологического факультета обрели у него

фундаментальные знания по истории русского языка, которые, несомненно, помогли им в дальнейшей научной и профессиональной деятельности. Сегодня воспитанники Николая Георгиевича трудятся в разных областях Республики Саха (Якутия): в школах, в научных учреждениях, в журналистике, внося свой вклад в развитие образования и культуры нашей многонациональной родины.

Многое сделано Николаем Георгиевичем и на поприще многогранной общественной работы. Он постоянно находился в творческом поиске: был членом Совета по русскому языку при Президенте РФ (1995–2000 гг.), членом Совета по русскому языку при Правительстве РФ (2001–2012 гг.), являлся заместителем председателя Совета по языковой политике РС (Я) при Президенте РС (Я), 8 лет был членом редакционной коллегии многостраничной международной газеты «За буквите», издаваемой в Болгарии.

Николай Георгиевич известен в республике и как журналист, член Союза журналистов СССР и России. На страницах газет и журналов им регулярно затрагивались проблемные вопросы нашей действительности, которые широко обсуждались общественностью. Его выступления и статьи были своевременными и актуальными. Он прочно завоевал непререкаемый авторитет в научных кругах и широких массах не только как выдающийся ученый, но и как носитель национального духа, культуры, являясь связующим звеном русского, якутского и других языков республики. Весь свой незаурядный талант Николай Георгиевич сполна отдавал служению благородным идеалам консолидации и духовного единства народов.

Николай Георгиевич — известный ученый, высококвалифицированный специалист-славист, которого высоко ценят в России, ближнем и дальнем зарубежье. Круг его научных интересов — славянская филология, сравнительное языкознание, взаимодействие языков, русская диалектология, ономастика. Он относится к той группе профессоров-языковедов, которые закладывают фундамент лингвистической подготовки не только у многих поколений студентов и аспирантов своего факультета, но и далеко за его пределами. Им опубликовано 607 статей научного, научно-популярного, публицистического характера в России, ближнем и дальнем зарубежье, 59 монографий и учебных пособий. Его учебники и учебные пособия по историко-лингвистическим дисциплинам до сих пор пользуются большим спросом. В 2024 г. в издательстве «Флинта. Наука» (Москва) вышло 11-е издание учебного пособия «Старославянский язык», одним из авторов которого является Н. Г. Самсонов. Как высококвалифицированного специалистаслависта Николая Георгиевича приглашали читать лекции университеты Чехословакии, Венгрии, Болгарии, ФРГ, США.

Ученый, педагог, воин, журналист — это составляющие, которые определяют личность Н. Г. Самсонова.

Идут годы, но они не умаляют заслуг большого ученого перед мировой лингвистикой, не пропали даром усилия основателя единственной в Российской Федерации системы учебных пособий по истории русского языка, до сих пор актуальных в подготовке филологов. Великое дело служения науке и обучению новых поколений филологов, которому посвятил Н. Г. Самсонов свою жизнь, продолжается в его талантливых учениках, в тысячах учителей русского языка, выпускников филологического факультета Северо-Восточного федерального университета им. М.К. Аммосова.

Имя Николая Георгиевича Самсонова вписано золотыми буквами в историю нашей республики, ведь своими исследованиями он внес значительный вклад в филологическую науку. Мировое научное сообщество заслуженно признало его выдающимся ученым-языковедом нашей планеты. Благодаря таким, как он, о Республике Саха (Якутия) узнает общественность других стран.

В нашей памяти навсегда останется светлый образ Учителя, по книгам которого мы продолжаем работать с новыми поколениями студентов.

В юбилейный год Николая Георгиевича Самсонова при поддержке Правительства РС (Я), Министерства образования и науки РС (Я), Совета по языковой политике при Президенте РС (Я) планируется ряд юбилейных мероприятий, в том числе торжественное открытие в ГУК СВФУ кабинета им. Н. Г. Самсонова, будут проведены конференции, круглые столы, выставка работ и личных вещей профессора Н. Г. Самсонова.

Сведения об авторах

TAPAБУКИНА Марфа Васильевна — к. филол. н., зав. каф. русского языка ФЛФ, ФГАОУ ВО «Северо-Восточный федеральный университет им. М.К. Аммосова», e-mail: tarabukina_1965@mail.ru

CAMCOHOBA Лариса Николаевна — к. филол. н., доц. каф. русского языка ФЛФ, ФГАОУ ВО «Северо-Восточный федеральный университет им. М.К. Аммосова», e-mail: samsonova fif@ mail.ru

About the authors

Marfa V. TARABUKINA – Cand. Sci. (Philology), Head of the Russian language Department, Faculty of Philology, M.K. Ammosov North-Eastern Federal University

Larisa N. SAMSONOVA – Cand. Sci. (Philology), Associate Professor, Russian Language Department, Faculty of Philology, M.K. Ammosov North-Eastern Federal University

The bright image of the Teacher

Marfa V. Tarabukina ⊠, Larisa N. Samsonova

M.K. Ammosov North-Eastern Federal University, Yakutsk, Russian Federation

⊠ tarabukina 1965@mail.ru

In 2025, we commemorate the centenary of the birth of Nikolay Georgievich Samsonov, a veteran of the Great Patriotic War, Candidate of Philological Sciences, Professor, Academician of the Academy of Spirituality, Honorary Worker of Higher Professional Education of the Russian Federation, laureate of the Kirill and Mefodii Republic Prize, Teacher of Teachers, Honored Scientist of the Yakut Autonomous Soviet Socialist Republic, Honorary Citizen of Yakutsk and the Sakha Republic (Yakutia), Excellent Worker of Higher School of the USSR, and recipient of the Medal "For Merit in the Development of Science of the Sakha Republic (Yakutia) – a scholar of global renown.

A prominent figure of this era, sharing in the triumphs and tribulations of his homeland, Nikolay Georgievich faithfully served his country. His multifaced career exemplifies a dedication to serving the people. He was lauded as a warrior, scholar, educator, and journalist. While all of these designations are accurate, he remains, in the memories of those who knew him, above all, a Human Being – King, intelligent, open, unassuming, modest, with a compassionate heart and a clear conscience. His extensive erudition made him a compelling conversationalist.

Nikolay Georgievich participated in the wars against German invaders and Japanese imperialists. As a reconnaissance officer, he was decorated with two combat orders, sixteen medals (including two from foreign nations), the "Excellent Scout" sign, and commendations from the Supreme Commander-in-Chief.

A calm, measured comportment and high expectations for himself and others characterized his interactions with colleagues and students. He would enter the lecture hall deliberately – the students would immediately fall silent – and proceed to present the most complex topics in historical-linguistic disciplines calmly, accurately, and clearly. His scholarly works are characterized by the same precision and clarity that distinguished his teaching. He was disciplined, valuing his own time and the time of others – never arriving late and never keeping anyone waiting.

His extensive experience, exceptional professionalism, unwavering work ethic, sense of responsibility, exacting standards, and benevolence inspired him great authority and respect among students, colleagues, the broader community, and the population of the republic.

Nikolay Georgievich devoted over 60 years to the education and training of highly qualified philologists and served as Head of the Russian Language Department and General Linguistic for 30 years. A natural pedagogue from the renowned Samsonov teaching dynasty, he dedicated his life to serving his people and advancing their enlightenment, cultivating a new generation. Multiple generations of students and graduates of the Faculty of Philology acquired from him a fundamental knowledge of the history of the Russian language, which undoubtedly aided them in their subsequent scholarly and professional pursuits. Today, Nikolay Georgievich's graduates work in diverse fields throughout the Sakha Republic (Yakutia) – in schools, research institutions, and journalism – contributing to the development of education and culture in our multinational homeland.

Nikolay Georgievich made significant contribution through his extensive public service activities. He consistency engaged in creative pursuits, serving as a member of the Council on the Russian Language under the President of the Russian Federation (1995-2000) and under the Government of the Russian Federation (2001-2012). He also held the position of Deputy Chairman of the Council on Language Policy of the Sakha Republic (Yakutia) under the President of the Sakha Republic (Yakutia) and served for eight years on the editorial board of the multilingual international newspaper Za bukvite, published in Bulgaria.

Nikolay Georgievich was also recognized in the republic as a journalist and a member of the Union of Journalists of the USSR and Russia. He regularly addressed pressing issues of contemporary society on the pages of newspapers and magazines, prompting widespread public discussion. His articles and pronouncements were timely and pertinent. He firmly established an unassailable reputation in scholarly circles and among the general public, not only as an outstanding scientist but also as a bearer of national spirit and culture, serving as a bridge between Russian, Yakut, and other languages of the republic. Nikolay Georgievich dedicated his extraordinary talent fully to serving the noble ideals of consolidating and fostering the spiritual unity of peoples.

Nikolay Georgievich was a renowned scholar and highly qualified specialist in Slavic studies, highly valued in Russia and abroad. His scholarly interests encompassed Slavic philology, comparative linguistics, language interaction, Russian dialectology, and onomastics. He belonged to that select group of linguist-professors who laid the foundation for linguistic training not only for many generations of students and graduate students within his department but also far beyond its confines. He published 607 articles of scholarly, popular scientific, and journalistic nature in Russia and internationally, along 59 monographs and textbooks. His textbooks and teaching aids on historical-linguistic disciplines continue to be in high demand. In 2024, the 11th edition of the textbook Old Church Slavonic, coauthored by Nikolay Georgievich Samsonov, was published by "Flinta. Nauka" publishing house (Moscow). As a highly qualified specialist in Slavic studies, Nikolay Georgievich was invited to lecture at universities in Czechoslovakia, Hungary, Bulgaria, Germany, and the United States.

Scholar, educator, soldier, journalist – these facets define the multifaceted individual of Nikolay Georgievich Samsonov.

Years pass, but they do not dimmish the contributions of this eminent scholar to global linguistics, nor have the efforts of the founder of the Russian Federations's sole system of teaching aids for the history of the Russian language, which remain relevant to the training of philologists, been in vain. The noble endeavor of serving science and educating new generations of philologists, to which N.G. Samsonov dedicated his life, continues through his talented students and the thousand of Russian language teachers who are graduates of the Faculty of Philology at M.K. Ammosov North-Eastern Federal University.

Nikolay Georgievich Samsonov's name is inscribed in golden letters in the history of our republic, for his research has made a significant contribution to philological science. The global scholarly community has appropriately recognized him as an outstanding linguist of our planet. Thanks to individuals like him, the international community learns about the Sakha Republic (Yakutia).

In our memory, the image of the Teacher, whose books we continue to use with new generations of students, will forever remain.

In this anniversary year honoring Nikolay Georgievich Samsonov, a series of commemorative events are planned with the support of the Government of the Sakha Republic (Yakutia), the Ministry of Education and Science of the Sakha Republic (Yakutia), and the Council on Language Policy under the President of the Sakha Republic (Yakutia). These include the formal opening of the N.G. Samsonov Room in the Main Academic Building at the M.K. Ammosov North-Eastern Federal University, as well as conferences, round tables, and an exhibition of Professor Nikolay Samsonov's works and personal effects.